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REUNIÓ DEL CONSELL MUNICIPAL DE LES DONES 
MANDAT 2023/2027 

 
ACTA 1 CONSTITUCIÓ DEL CONSELL MUNICIPAL DE LES DONES – MANDAT 2023/2027 
DATA: 16 de novembre de 2023 
HORA D’INICI: 18 h 
HORA DE FINALITZACIÓ: 19.30 h  
LLOC: Casal de la Dona (Pl. Fanalets de St. Jaume, s/n)  
 
Assistents: 
Ana M. Moreno Andreu, Àrea de la Dona de la Casa de Aragón 
Montserrat Casadellà Quer, Àrea de la Dona de la FAVLL 
Agustina Díaz Pajuelo, Àrea de la Dona del Centro Extremeño  
Antonia Blázquez, Àrea de la Dona del Centro Extremeño 
Marta Roigé Mostany, Àrea de la Dona del Centro Galego 
Chus Borrell Feliu, Associació Dones Terra 
Susana Salse Subirà, Associació LIKA 
Montserrat Masana Cardiel, Dona Balafia Associació 
Teresa Lo Alaman, Dona Balafia Associació 
Elvira Siurana Saragossa, Grup Feminista de Ponent 
Carme Bellet (en substitució de Núria Marín), Grup Feminista de Ponent 
Roser Xandri Calafell, Ap! Lleida – Associació d’Empresàries i Directives 
Mari Baena Sánchez, Grup de Dones de l’AV Pardinyes 
Ramona Salla Sanjuán, Grup de Dones de l’AV Pardinyes 
Maria Antònia Roca Lozano, HERA, Osteoporosi-menopausa. Associació de Dones 
Pasión Gador Romero Garcia, Secretaria de la Dona del PSC 
Verònica Martínez París, Secretaria de la Dona del PSC 
Imma Romeo Mallafré, Secretaria de Polítiques d’Igualtat – CCOO Terres de Lleida 
Cristina Pena Jové, Secretaria de Polítiques d’Igualtat – CCOO Terres de Lleida 
Lluïsa Ausàs Cortada, Departament de la Dona -  UGT Terres de Lleida 
M. Eva Salafranca Mendoza, Vocalia de la Dona de l’AV Balàfia 
Matilde Esteve Cullerés, Vocalia de la Dona de l’AV Balàfia 
M. Mercè Jornet Traguany, Vocalia de la Dona de l’AV Cappont 
Rosa Piñeiro Martínez, Vocalia de la Dona de l’AV Cappont 
Juana Martínez Lorenzo, Vocalia de la Dona de l’AV Instituts- St. Ignasi 
Montserrat Ninot Cid, Vocalia de Dones de l’AV Turó de Gardeny 
Núria Jaimejuan i Paniello,  Vocalia de Dones de l’AV Turó de Gardeny 
Sandra Castro Bayona, Grup municipal ERC_AM 
Carmina Pueyo Grasa, Grup Municipal PSC 
Gemma Pérez Gómez, Grup Municipal PP 
Violant Cervera (per delegació de Rosa M. Soberana Bonet), Grup Municipal Junts x Cat 
Mercè Ciutat Valero, Grup Feminista de Ponent-Dones Lleida – com a consellera sortint 
Monserrat Ibàñez Miquel, Grup Feminista de Ponent-Dones Lleida – com a consellera sortint 
Eva Ribalta Ferrer, Associació Esport Femení Lleida  
Isabel Hornos Domínguez, tècnica de Polítiques d’Igualtat 
Sílvia Puertas Novau, cap d’UT de Polítiques d’Igualtat i secretària del Consell Municipal de les Dones 
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Presideix la reunió Fèlix Larrosa Piqué, alcalde, i Carme Valls Llaràs, tinent d’alcalde, regidora de Polítiques 
Feministes i presidenta del Consell Municipal de les Dones  
 
Excusen assistència:  
Dolors  Comes Saureu, Àrea de la Dona de la FAVLL 
Eulàlia Pagès Valls, Ap! Lleida – Associació d’Empresàries i Directives 

Carmen Puértolas Falces,Vocalia de la Dona de l’AV Instituts- St. Ignasi 
Cristina Moron Molina, Grup Municipal PSC 
Marina Pifarré Rovira, Grup Municipal Comú de Lleida 
Rosa Mari Soberana Bonet, Grup Municipal Junts x Cat 
Neus Caufapé i Caufapé, Grup Municipal Junts x Cat 
 
 
Ordre del dia:  
 

 Salutació de l’alcalde i de la regidora de Polítiques Feministes  
 Constitució del Consell Municipal de les Dones per al mandat 2023-2027   
 Línies estratègiques en l’àmbit de les polítiques d’igualtat per a la transformació feminista: 

 Creació de la Taula interdepartamental per a la transversalitat de les polítiques de les dones 
 Informacions entorn dels actes 25N:  

 Acte Institucional 
 XII Memorial Hortènsia Alonso: Violències sexuals i pornografia 

 Torn obert de preguntes 
 
 
 
Desenvolupament de la reunió 
 

La presidenta del Consell Municipal de les Dones, Carme Valls Llaràs obre la sessió donant la 
benvinguda a les assistents. A continuació dona la paraula a l’alcalde de Lleida, Felix Larrosa Piqué.   
 
L’alcalde explica els principals compromisos de l’equip de govern en aquest nou mandat: 
 

1. Creació de la Taula Interdepartamental de Transversalitat de les polítiques de dones, eina per 
a l’impuls de les polítiques feministes des de totes les regidories i serveis municipals. 

2. Avaluació dels pavellons esportius municipals, per a convertir-los en espais segurs 
3. Avaluació de l’espai públic i dels seus usos per a fer-los més inclusius i segurs. 
4. Incorporació de la Comissionada d’alcaldia per a les polítiques municipals de dones, amb 

l’encomana de vetllar per la implementació d’aquestes polítiques i per a l’impuls de la 
transversalitat. Així mateix amb l’encàrrec també d’avaluar i reportar els resultats. 
 

L’alcalde de Lleida es posa a disposició de les conselleres i agraeix, a les conselleres sortints així com 
al personal tècnic la seva col·laboració i suport, i la col·laboració de les noves conselleres en aquesta 
nova etapa. 
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La presidenta pren la paraula i agraeix a la regidora Sandra Castro la feina realitzada en l’anterior 
mandat. També reitera l’agraïment a les conselleres sortints i a les tècniques, la feina feta. També 
agraeix la presència de la regidora Violant Cervera. 
 
La presidenta afegeix que en aquest nou mandat s’assumeix el repte de continuar amb la tasca 
realitzada i amb el full de ruta que suposa el IV Pla Municipal de Polítiques d’Igualtat de Gènere a 
Lleida. Destaca que vol prioritzar les següents actuacions: 
 

• Treballar per la millora de la qualitat de vida de les dones 

• Incrementar els recursos humans en l’àmbit de les polítiques feministes 

• Impulsar el Pacte Local contra les Violències Masclistes 

• Establir un compromís comunitari de lluita contra les violències masclistes i per a l’impuls de 
les polítiques feministes 

• Revisar les ordenances municipals per tal de defensar els drets de les dones 

• Elaborar un nou protocol d’actuació per a l’erradicació de les violències masclistes 

• Empoderar el Consell Municipal de les Dones això com les dones que l’integren. 
 
Els nous projectes de mandat que aquest equip de Govern te la voluntat de dur a terme són: 

• Crear un nou Casal de les Dones, amb la col·laboració institucional de la Generalitat de 
Catalunya i la Diputació de Lleida. En aquest sentit el model de referència és La Ciba de Santa 
Coloma de Gramenet, un equipament plurifuncional, al servei de les dones, de les entitats 
de dones i per a l’impuls de les polítiques de transformació feminista. Per aquest motiu 
proposa realitzar una visita a aquest equipament amb les conselleres del Consell Municipal 
de les Dones. 

• Realitzar el 1r congrés de dones de Lleida, l’any 2026. Esdeveniment que ha de permetre 
posar damunt la taula tots els reptes i oportunitats per a les dones, així com els compromisos 
a assolir. 

• Establir un nou funcionament del Consell Municipal de les Dones, que impulsi la participació 
i el funcionament dels grups de treball. 

 
Tot seguit explica les activitats previstes al voltant del 25N, el XII Memorial Hortènsia Alonso: 
Violències sexuals i pornografia, i l’acte institucional (la informació es facilita per correu electrònic). 
 
Torn obert de paraules: 
 
Montserrat Ninot pregunta quan es crearan les comissions de treball. La presidenta contesta que està 
previst convocar una nova reunió del plenari a meitats de desembre, amb l’objectiu de concretar 
quins grups de treball es crearan i establir el calendari de treball del proper any. 
 
Lluïsa Ausàs demana aclariments sobre la figura de la Comissionada, concretament on s’encaixa. 
L’alcalde respon que dependrà de l’alcalde directament. Carme Valls afegeix que formarà part de 
l’equip de persones expertes que assessoren l’equip de govern i que assessorarà de manera específica 
sobre les polítiques feministes. Així mateix afegeix que te l’encàrrec de cohesionar les polítiques de 
tots els departaments en aquest àmbit. 
 
Mercè Ciutat, consellera sortint, demana que les propostes que s’han presentat no siguin 
declaracions de bones intencions que queden frenades per manca de pressupost. S’arrosseguen 
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problemes que cal abordar i el moviment de dones ha de vetllar i vigilar que totes les propostes no 
acabin en paper mullat. El feminisme radical ha de tenir una posició crítica  i vetllar perquè s’assoleixin 
els compromisos. 
 
Carme Valls afegeix que hi ha un compromís ferm i immediat amb l’esport femení i amb la pràctica 
esportiva dels infants i adolescents als espais esportius, per tal de vetllar i garantir els seus drets i que 
sigui espais lliures d’agressions i violències masclistes. La nova Comissionada donarà una empenta a 
aquesta tasca. 
 
Sobre el debat entorn el terme “feminisme radical”. Elvira Siurana afegeix que aquest fa referència al 
fet d’anar a l’arrel dels problemes, amb l’objectiu d’intervenir i generar canvis, des d’aquesta mateixa 
arrel, una terme que ha donat sentit a les lluites feministes dels anys 70, fins a l’actualitat. 
 
Chus Borrell afegeix que  des de l’any 1975 fins al moment actual, les feministes han mantingut la 
lluita pels drets de les dones i que en aquell moment les dones activistes es van autonomenar 
feministes radicals per diferenciar-se d’altres moviments. Continua dient que s’ha de mantenir 
l’esperit d’anar a l’arrel dels problemes i que s’ha de celebrar que el moviment de dones continua 
actiu.  
 
Maria Antònia Roca fa un breu recorregut per la tasca duta a terme pel Grup de Treball de Violència 

Masclista del Consell Municipal de Dones, un grup que s’ha mantingut actiu en tot el mandat anterior. 
Explica que malgrat els esforços de les entitats i de les institucions les violències masclistes no s’aturen 
i calen més esforços per erradicar-les. 
 
Inma Romeo, fa un resum de la tasca realitzada pel Grup de Treball de la covid i el seu impacte en les 
dones. Aquest grup va treballar també el tema de les IVES i el drets en salut sexual i reproductiva al 
municipi de Lleida. Així mateix es va abordar el tema de la solitud no volguda de dones grans. 
 
Chus Borrell afegeix que des de l’entitat de Dones Terra estan promovent l’emprenedoria femenina, 
l’ocupació de les dones i pregunta si es tornaran a facilitar microcrèdits per a les dones emprenedores.  
 
Carme Valls comenta que s’ha de revisar el Pla estratègic de subvencions i veure quines possibilitats 
es poden estudiar en relació amb aquest tema. També comenta que s’ha d’incorporar la perspectiva 
feminista en les línies subvencionadores. Així mateix afegeix que s’està treballant en el model 
d’inclusió de les persones sense sostre, des d’una perspectiva de gènere, entenent que la 
problemàtica és molt diferent i que cada cop hi ha més dones que es troben en aquesta situació. 
 
Sandra Castro comenta que l’entrada de VOX com a grup municipal  l’Ajuntament de Lleida està 
generant situacions de crispació als plens municipals en relació amb els drets de les dones. Afegeix 
que estaria be que el Consell Municipal de les Dones fes una declaració al Ple contra els atacs a les 
dones d’aquest grup municipal. 

 
 
 
 
Sílvia Puertas Novau     Carme Valls Llaràs 
Secretària      Presidenta 


